
Politechnika Śląska Gliwice, dnia 5.XI,46 r,w Gliwicach.

Ż A P B C S Z E F I E
na zwyczajne posiedzenie Senatu Politechniki Śląskiej, które 

Odbędzie się w piątek dnia S listopada 46’r, o godz ,3~ej*pc 'ooł0 w aali posiedzeń Senatu w gmachu przy ul.Moniuszki 1.13.
Porządek obrad: e:
1) odczytanie protokołu posiedzenia Senatu z dn.13 lipea 46 r.
2) aprawy bieżące * ’
3) aprawa ewentualnych zmian ustroju szkół akademickich, a w szoze 

gólnośGi ustawy o szkołami akademickich dla Rady Raukowei przy Ministerstwie Oświaty
4) sprawa etatów ’pomocniczych sił naukowych
5) sprawa s±a± wyboru delegata Politechniki Śląskiej do Komisjiwojewódzkiej Rady narodowej
6) sprawa komisji dyscyplinarnej I instancji dla profesorów Politechniki,Śląskiej
7) wnioski i interpelacje*
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P R O T O K Ó Ł

z l -g o  zwyczajnego p o s ied ze n ia  Senatu  P o l i t e c h n i k i  Ś l ą s k i e j  
w dniu  8 l i s t o p a d a  46 r .  o godz. 15 -e j  w s a l i  pos iedzeń  Senatu  
p rzy  u l .  Moniuszki 1.13

O b e c n i -  r e k t o r  p ro f .  i n ź .  Kuczewski Wł.
d z ie k a n i  -  p r o f . p r o f .  J o s z t »Rubczyński,  Fryzę i  

w z a s t . d z i e k a n a  wydz.i n ź . -budowianego 
p r o f .  Seiiałowski 

d e l e g a c i  wydziałów -  p r o f . p r o f .  Ł e - n i a ń s k i ,  Burzyńs
k i  i  p r o f .  Szerszeń  

H i e o b e c n i -  p r o f .  M ala rsk i  z powodu wyjazdu w sprawach
służbowych..

P o r z ą d e k  U b r  a d:
,. 1* Odczytani-e p ro to k o łu  z p o s ie d z e n ia  Senatu

z dnia 13 l i p s a  b . r .
2 . oprawy b i e ż ą c e .
3. Sprawa*ewentualnych zmian u s t r o j u  sz k d ł  

akademickich ,  w s z c z e g ó ln o śc i  ustawy
o sz k o łach  akademickich d la  Pady naukowej 
przy M in i s te r s tw ie  Oświaty ( 1 . dz . 7034 /4 t )

4 .  Wybór d e l e g a t a  P o l i t e c h n i k i  Ś l ą s k i e j  do 
Komisj i  Oświatowej W.R.N. ( l . d z . 7083/46,  
6 2 5 2 /4 6 ) .

5. Sprawa k o m is j i  d y s c y p l in a rn e j  I  i n s t a n c j i  
d la  profesorów P o l i t e c h n i k i  Ś l ą s k i e j  
( l . d z . 5 0 7 3 /4 6 ) . J

6 . Wnioski i  i n t e r p e l a c j e .  
P r z e w o d n i c z ą c y -  r e k t o r  p r o f . i n ż .  Kuczewski W. 
P r o t o k o ł u j e  -  mg r .  K u z i ń s k i , s e k r e t a r z  P o l i te ch n ik i*

•  , . - V ;  . - • . : '• " - / 'Ś

Przewodniczący od cz y tu je  porządek ob rad .  Obecni n ie  z g ł a s z a j ą  
żadnych.wniosków. Przewodniczący s tw ie r d z a ,  i ż  porządek obrad 
z o s t a ł  p r z y j ę t y .
Odczytano p r o tk ó ł  z p o s ied zen ia  Senatu  z n ia  1 3 . 1 i'-5Ca b . r .
Do 7-ąo  punktu, w sprawie wpisywania do nowego indeksu ,  wszys t
k ich  dotychczasowych studiów studentów wcisanych dotąd na k a r t 
kach ,  z a b i e r a l i  g lo s  p r o f . p r o f . :  J o s z t ,  ftubezyński,  bryzę .  Bu
rzy ń s k i  o raz  p r o f .  S ze rszeń ,  N as tępn ie  przewodniczący s tw ie rd za  
że a ro to k o ł  z o s t a ł  p r z y j ę ty  bez z m u m .

Przewodniczący zawiadamia, i ż  wymienione w oieżytanyęi p ro toko le  
s e n a tu  z dn ia  13 .V I I . 46 n i e k t ó r e  sprawy n ie  z o s ta ły '  za ła tw io n e  
a s z c z e g ó ln o ś c i :
1. w p aź d z ie rn ik u  46 r .  i . ia ł  s i c  odbyć Kongres Inżynierów
w G liw icach .  Kongres t e n  z o s t a ł  p rze łożony  na 1 g rudn ia  b . r .  
Przewodniczący zam ie rza ł  w tym c z a s i e u r z ą d z i ć  u ro c zy s to ść  
o tw a rc ia  P o l i t e c h n i k i  S l a s k i e i ,  jednak od te: o zamiaru o d s t ą p i ł .
2 .  Sprawa uzyskania  do tacy j  od Wojewody Śląsko-Dąbrowskiego 

d la  P o l i t e c h n i k i  Ś l ą s k i e j  z funduęzu dyspozycyjnego n ie  zos
t a ł a  d la  braku tego funduszu.  I s t n i e j e ' t a k i  fundusz w P re
zydium Bady Ministrów. 2 funduszu tego  uzyskały  już  d o ta c je  
wyższe szko ły  w Krakowie i  w P ro c ła  i u .  Należy noczynić 
s t a r a n i a  o uzyskanie  do tacy j  d la  P o l i t e c h n i k i  Ś l ą s k i e j

3 .  Sprawa p rz ed s taw ie n ia  wnioskd» odznaczonych n ie



z o s t a ł a  za ła tw iona  d la  b r  iku d a t ,  j a k i e  po t rzeb n e  są  w tym p rzed
m ioc ie ,  a k tó ry ch  ze b ran ie  je: t  dop ie ro  w toku .

4 .  Przewodniczący zawiadamia, że M in is te r s tw o  Ziem Odzyskanych dnia 
8 l i s t o p a d a  b . r .  o r z y s ła ło  d e l e g a t a ,  któremu r e k t o r ' wręczył  od a i s  
pisma, j a k i e  wystosował do ob. w iceprem iera  W. Gomułki, w" spraw ie  
z a l i c  .enia P o l i t e c h n i k i  S I .  do placówek uprawnionych io  50 f° doda t
ku zachodniego, o i l e  c a ły  powiat g l i w i c k i  tym dodatkiem n ie  może 
być o b j ę t y ,  w rozmowie z delegatem przewodniczący o d n io s ł  wrażenie

5.

7.

że pismo prawdopodobnie może być eo t rzeb n e  do ewent.  uzyskan ia  
ez powiat g l i w i c k i ,  tym samym i  p rzez  P o l i t e c h n ik ę  S i . ,  dodatkuprze 

zachodniego.
Przewodniczący zawiadomił,  że d la  braku po trzebnych  funduszów n ie  
mógł dokonać p o d z ia łu  do tacy j  d la  b i b l i o t e k i .
Na
mo

polecenie  przewodniczącego? k ie row n ik  s e k r e t a r i a t u  o d cz y tu je  p i s -  
P o l i t e c h n ik i  Ś l ą s k i e j  do M in i s te r s tw a  Oświaty w s p r a w ie " z g ło ś ś o -  

nych przez  poszczególne d z ie k a n a ty  i l o ś c i  l i c z b  g o z i n  wykładów 
ćwiczeń i  l e k to ra tó w  na rok akademicki 1946/47, j a k  również pismo 
w sprawie podwyższenia i l o ś c i  dotychczasowych e ta tów  ponocniczych 
s i ł  naukowych i  w sprawie p rzyznania  no te n  c e l  kredytów wetług 
najnowszych stawek.*W piśm ie  tym przewodniczący z a zn a cz y ł ,  że wobec 
ro zp o częc ia  wykładów nä P o l i t e c h  i c e  i  po trzeby  przyjmowania d a l 
szych s i ł  po/ocniczo-baukowych, zmuszony b ęd z ie  dokonać wypłat  
wykład ód owcom i  nowoerzyjętym siłom pomocnicze-naukowym ju ż  od 
1—¿o p a ź d z ie rn ik a  46 r .  * " e- i

6 . Prze wo c n ic  zący zawiadamia, że M i- i s t e r s tw o  Zdrowia pro h i  o n a d e s ła n ie  u 
danych ć ó t .  l i c z b y  s łuchaczy  na P o l i t e c h n i c e  Ś l ą s k i e j  w roku aka-  
dem ckim 1946/47. Po dyskus"!  na t e n . t e m r t  postanowiono, że ob. ob. 
d z ie k a n i  przedłożę, wyżej wspomniane wykazy n a jp ó ź n ie j  do dn ia  
15  l i s t o p a d a  b . r .
Ob. dz iekan  f r y z ę  porusza sprawę k o r z y s t a n i a  ze s to łówek p rzez  s t u 
dentów, k tó r z y 'n i e " m a j ą  zdanych egzaminów (rygorów )• ' d y s k u s j i  za
b i e r a l i  g ło s :  dz iekan  d 
k u s j i  wyrażono zdanie
wykazy tych studentów 
iBanyc’zdanych rygorów. Przewodniczący p roponuje ,  by t a k i c h  studentów wpi

sywać jako uprawnionych, aż Jo d n i a ’ 10 g rudn ia  b . r . ,  poczym n a le ż y  
•wykazać w szy s tk ich  studentów, k tó r z y  n ie  z d a l i  egzaminów (rygorów; 
t . z n .  s k r e ś l i ć  ic h  i  więcej nie  wykazywać, lako uprawnionych d© 
świadczeń P o l i t e c h n i k i  . l a s k i e j  ( s to łów ek ,  burs  i  t . d . ) .  uchwalone* 1 . _ i » * «• *1wedle wniosku przewodniczącego!, i  wyrażono życzen ie ,  ażeby o po-

powia omić d z ie k a n a ty .wyższej uchwale se n a tu  pisemnie
8 . Przewodniczący oznajm ia ,  że c a ły  s z e reg  . i n s t y t u c y j  i r o s i  © u d z i e l e 

n ie  im programów P o l i t e c h n i k i  Ś l ą s k i e j .  Przewodniczący wnosi by ob. 
o b .^ d z i e k a n i ,  k tó r z y  j e s z c z e  n ie  p r z e d ł o ż y l i  programów u c z y n i l i  to 
ngjj©żni§3 io dnia  15  g rudn ia  b . r .

Ad.3 . Przewodniczący o d czy tu je  pismo Rody Naukowej rrzy M in i s t e r s tw ie  
Oświaty, k tó r a  w o sob ie  przewodniczącego p ro fe s o ra  P ieńkowskiego, 
^ r o s i  o n a d e s ł a n i e  d la  z e sp o łu  u s t r o j u  .szkół akademickich przy  Ra*
Bzie Naukowej, o p i n i i  i wniosków dotyczących ewentualnych ż Mian 

szkół aka e c i c k i c h ,  a w szczególnośc i-  ustawy o szko łach
1 1 T ir  •  *1 •  *  w  1  ' 1 '  3  " l
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akademickich .  Wobec p i l n o ś c i  sprawy p r o s i  Rada Naukowa o n a d e s ła n ie  
wniosków do dn ia  15 l i s t o p a d a  b . r .  Przewodniczący zawiadamia, że 
p o s ie d ze n ie  Rady Szkół Wyższych w t e j ‘ sprawie  odbędzie  s i ę '  j u t r o  , 
t . j .  w sobotę  dn ia  9 l i s t o ?  Ba 46 r .  i  równocześnie powiadam a ,  że 
w t e j  sprawie odbywało s i ę  p o s ie d z e n ie  s e k c j i  Rady Szkół Wyższych,, 
w którym mino za p ro s zen ia  n ie  był  w możności wziąć u d z i a łu .  W dys
k u s j i ,  k tó r a  n a^ ten  temat s i ę  rozw inę ła  wyrażono z l a n i e  w t e j  sprawie  
s i ę  n ie  sp ieszy l i ,  i l e  że sptawa j e s t  bardzo poważna, wymaga d łuższego  
za s tan o w ien ia  i  'opracowania .  Wyrażono ż y c ze n ie ,  by p rń w o d n iczą cy
z e c h c i a ł  przywieźć e r o j e k ty ,  j a k i e  zo s tan ą  na j u t r z e j s z y m  p o s i e i z e -  

-e  uchwalono. L-ziekan e r . J o s ź t  p roponuje ,  aźeo;n ie  ucnw .iono . Lziekan c r . J o s z t  p roponu je ,  ażeby na powyższym p o - l e 
ci zen iu  poruszyć- sprawę r o z s z e r z e n i a  uprawnień ogólnego z e b ra n ia
profesorów wT O h a c s e l r i  a to  j r s e k a a a n i e  t b i u  o b r a n i a

m



do z a ł a t w i e n ia  w pierwszym ogólnemu z e b ra n iu  wszystko co uznaję, 
za wskazane.
Przewodniczący zawiadamia, j a k i e  sprawy w ua u z ie  Szkół Wyżsżych ju ż  
d o j r z a ły ;

a) autonomia nauk i  musi być zachowana,
b) o d d z ie lę  i e  swraw młodzieżowych od spraw naukowych,
c) o g ran ic ze n ie  władzy s e n a tu  i  r e k t o r a ,  co do doboru sk ładu  

młodzieżowego,
d) sprawy a d m in is t r a c y jn e  wyższych s z k ó ł  uważa s i ę  za sprawy 

wytiagajęce pewnych s p e c ja ln y c h  organów, sprawami ty  i  n ie  
n a leży  obarczać  s e n a tu ,  d la  spraw tych w inien  być osobny 
d y re k to r  ślini I s t r a c y j n y ,  .

e) fundusze  na wyższych u c z e ln ia c h  winny być 'a d a i i r i s t r tw a n e
N wedle uznan ia  i  16t r z e b  u c z e l n i ,  p rzez  co un ikn ie  s i ę  po

t r z e b y  p ro s z e n ia 'M in i s t e r s t w a  o tórement  z jednego p a r a g ra 
fu  do d rug ie  ,o,

f )  u tworzenie  d la  h a b i l i t a c j i  i n s t a n c j i  odwoławczej, a w s z c a e - B 
g ó ln o ś c i ,  k tó r a  by da ła  możność h ab i l i to w a n e  u odmownie 
załatwionemu, odwołania s i ę  do wyższej i n s t a n c j i .

Y< d y s k u s j i  na t ę  o s t a t n i ę  sprawę z a b i e r a l i  g '.os; p r o f .  : r . F r y z ę  i  p r o f ,  
d r .  J o s z t ,  k tó r z y  w dłuższym przemówieniu u z a s a d n i a l i ,  i ż  t a k a  i n s t a n c j a  
odwoławcza n ie  ty lk o  j e s t  n ie  po trzebna ,  a l e  wprost szkodliwa i  n ie b e z 
p ie c z n a .  W t e j  sprawie z a b i e r a ł  g ło s  również p ro f .  Burzyćski  p r z y łę c z a ję t  
s i ę  do zapa tryw ania  poprzednich  mówców, p rz e d s ta w ia j ę c  równocześnie 
proceder  h a b i l i t a c j i *  nr- u c z e ln ia c h  r a d z i e c k i c h .  Wyrażono z d a n ie ,  aby w 
w r a z i e  p o t r z e b y  powołać kogoś obcego r a c z e j  do t a k i e j  k o m is j i  h a b i 
l i t a c y j n e j  jako e k s p e r t ! ,  zam ias t  tworzyć i n s t a n c j ę  odwoławczę.
P ro f ,  L eśn iań sk i  b y ł  również zd a n ia ,  ażeby h a b i l i t a c j ę  pozostawić 
w yłęcznie  profesorom,
P r z e -odniczęcy ośw iadczy ł ,  że n i e o r i e s z k a  przywieźć z p o s ie d zen ia  na 
k tó r e  j e d z i e ,  odpowiednie r e f e r a t y .
P r o f . O r . J o s z t  p roponu je ,  aby na tym p o s ied zen iu  b y ła  poruszona sprawa 

, że r e k t o r  winien urzędować 1  rok .
r o f .  Burzyński wnosi,  aby na tym p o s ie d z e n iu  zaproponowane z n i e s i e n i e  . 

trymestrów i  u trzym anie  je d y n ie  2 semestrów na w szys tk ich  wyższych 
u c z e ln i a c h .  M

I d . 4 .  Kektor o d czy tu je  p i s 1: o Prezydium Wojewódzkiej Rody środowej w Kato
wicach w sp raw ie 'w yznaczen ia  d e l e g a t a  Senatu  P o l i t e c h n i i  i  ć l a s k i e j  
do K om is j i ’ Oświatowej f . R . I .  z głosem d z i a ł a l n o ś c i  j e j  kom is j i  o raz  
s tanow iska  d e l e g a t a  -  wybrano delegatem p ro fe so ra  Wasilkowskiego. 
Równocześnie uproszono p ro f .  Śmiałowsklego o powiadomienie p ro le so ra  
ïïa'silVowskie jd o wyborze, uzyskanie  jego z g o ły  i  zawiadomienie o tym 
ob. Sektora T ak t  6152/46 i  7085/46)

Ad 5» Rektor  o d c z y ta ł  pismo M in is te r s tw a  Oświaty z u n ia  14 s i e r p n i a  46 ^
d z . . 5073/46 w sp raw ie  k o m is j i  d y s c y p l in a rn e j  I  i n s t a n c j i  dla  p ro fe 
sorów P o l i t e c h n i k i  Ś l ą s k i e j .  Welle tego pisma dotychczas  I s t n i e j ą c ą  
i l o ś ć  etatów crofesorów w i n t e r p r e t a c j i  i n i s t e r s t w a  Oświaty j e s t  
n i e w y s t a r c z a j ą c a ,  nadto  brak j e s t  p ro fe so ra  prawnika w g ro n ie  pro
fesorów P o l i t e c h n i k i  Ś lą s k ie j ' ,  p r z e to  na r a z i e  b rak  je s t .  warunków 
do u tworzenia  t a k i e j  k o m i s j i ,  obec tego postanowiono odroczyć 
u s t a l e n i e  sk ładu  t e j  k o m is j i  dla p r z e d ło ż e n ia  Minis f e r s t M ,

Ad. 6 . P ro f e s o r  L e o n ia ' s k i  p ro s i  przawodniczęcego o poruszen ie  we właściwym
m ie jsca  sprawy gmachu p r z y 'u l .  Zimnej ody d la  wydziału  Chemicznego
i l e  że sprawa' t e  d la  wydziału j e s t  bardzo p i l n a .
Dziekan a r .  Fryzę in fo rm u je ,  pe cuhwała rady w. d z i a ł u  e lek t ry cz n eg o  
odnośnie wpisów na rok I  wydziału ^e lek t ry czn e  ¿.o, domagajęca s i ę  
wprowadzenia â l a  w szys tk ich  kandydatów z ku rsu
zerowego n ie  z o s t a ł a  wykonana, g ly ź  s p r z e c iw i ł a  s i ę  j e j  komis-ja r e k 
t o r s k a ,  w k t ó r e j  w z ię ła  u d z i a ł  s p e c ja ln a  Ko i s  j a  ¿’ojewodzka Rady Na
rodowej.  Dziekan a r .  Fryz- u s a s a ’n i ł  kon ieczność  tak iego  sp raw dza ją 
cego egzaminu dopuszczeniem s rzez  k u r a t o r i a  na k u rs  zerowy uczniów 
7 k la sy  szkoły  powszechne j oraz  brakiem n a j e l e m e n t a r n ie j s z y c h  wiado-
mo^ci z fcyki, f i z y k i  i  g< '-i w ykręć lne j  i  w ie lu  absolwentów



kursu  zerowego,
Ob. r e k t o r  Kuczewski in fo rm u je ,  że w o y ś l  ro zp o rz ąd z en ia  M in is te r s tw a  
Oświaty» absolwentów kursu  zerowe»© n a leży  przyjmować bez e gzami- 
nu konkursowego i  .d la te g o  mKSsjńełż z a r z ą d z i ł  b r z y j ę e i e  w szys tk ich  
68 absolwentów kursu  zerowego 'na rok I  wydziału e l e k t ry c z n e g o ,  godząc: 
s i ę  je d y n ie  na podanie 36 egzaminowi sprawdzającemu z matematyki 
f i z y k i  i  g e o m e tr i i  w y k r e ' l n e j .
Dziekan d r .  Fryzę z a p y tu je  z upoważnienia rady w y d i ia łu  e l e k t r y c z n e 
go, czy odnośne a r ty k u ły  ustawy o szk o łach  akademickich,  dotyczące 
wpisów, są  w mocy czy t e ż  z o s t a ły  uchylone,  .jąkor.0 V/ Komisii .  r e k 
t o r s k i e j  b r a ł a  j*« ziaję ' 'Spec ja lna  Komisja 'rojewódzka Rady arcdowej," 
.żadną ustawą do tebo  nieuprawniona*
Ob. r e k t o r  Kuczewśll  w y jaśn ia ,  ze S pec ja lna  Komisja w.U.K. b r a ł a  
u d z i a ł  w Komisj i  r e k t o r s k i e j  na wskutek zap ro szen ia  ob. r e k t o r a .  
Dziekan Fryzę z upoważnienia rody w y d z ia łu * o lek t ry c  nego wnosi o 
u s t a l e n i e  rad wydziałowych i  r e k t o r a ,  a w 's z c z e g ó ln o ś c i  o u s t a l e 
n ie  czy rada  wydziałowa j e s t  ty lk o  organem doradczym r e k t o r a ,  esy 
t e ż  posiada uprawnienia  po myśli ustawy o szko łach  akadem ickich .
Ob. Rektor odpowieda, że rady  wydziałowe mają uprawnienia  po myśl i  
ustawy o szko łach  akademickich,  l e c z  w spraw ie  wcisów obowiązują  
za rząd z en ia  r e k to r a  o wpisach” wydane p r z e f  31 s i e r p n i a  b . r .  na mo
cy p rzy s łu g u jący c h  mi- uprawnień" .
Dziekan r r .  P r / ze oświadcza ,  że n ie  może wziąć. odpowiedzialnBŚoj. 
nu obecne, s p i s y  mi. ro k  i  wydziału, e l e k t r y c z n e g o 5 dokonane n iezgod
ne" § uchwałą wydziału  e lek t ry cz n eg o  a po myśl i  uprawnień ob. r e k -

: -w 31 sażd.zlerńika^.b.^  przy czynnej ingerencji
'Spec ja lne j  Kdłżsil V . ' . . . .ń i e  uprawnionej do d z i a ł a l n o ś c i  na t e r e n i e
szko ły  akademickie j  żadną ustawą an i  t e ż  żadnym rozporządzeniem 

. M in is te r s tw a  Oświaty.
Odnośnie spóźnionych wpisów na wyższe l a t a  P o l i t e c h n i k i  Ś l ą s k i e j ,  
z a p y tu je  d z iek an  d r .  F ryzę ,  d laczego  w odnośnym za rz ą d z en iu  ob.
r e k t o r a  wykluczeni są  oo p r z y j ę c i a  r e p a t r i a n c i  ze wscho.du a..;.d.o.Piis^-
c z s n i  r e r a t r i a n c i -  .t.ylko z zuChodu. Ob. r e k t o r  o , że
r e p a t r i a c j a  ze wschodu z o s t a ł a  zakończona w maju b . r . #a r e p a t r i a c j a  
z zachodu“ je s z c z e  t rw a .  Ze względu nr ogran iczone  b u d że ty %' P o l i 
t e c h n ik a  Ś lą sk a  musi og ran iczy ć  l io z n o s o  p rzy ję ć  jedyn ie  ao r e 

p a t r i a n t ó w  :z_z s c h M u . R e p a t r i a n c i  ze wchodu sicoą s i ę  z g ł o s i ć  
ze śpbzńi‘bnym""wiiser> na inne u c z e ln i e  akadem ick ie .
Dziekan d r . Fryzę odpowiada, że chodzi  tu  jedyn ie  o k i l k u n a s tu  kandyda
tów na w y ż sz e ' l a t a , ‘d la  k tó ry ch  będz ie  m ie jsc e ,  gdyż na wydziale 
e lek trycznym  znaczn ie  większa l i c z b a  studentów będzie  s k re ś lo n a  
z powoda n i e s p e ł n i e n i a  r|g©rów«r Ob. Sek tor  podtrzymuje swe z a rz ą 
dzenie. odnośnie spóźnionych wpisów na wyższe l a t a ,  albowiem n i e  
wiadomo, i l e  j e s z c z e  n a p ły n ie * r e p a t r i a n tó w  -z zachodu.
Ha tym z e b ra n ie  zakończono o g o d z . l 8- e j .



Gliwice, 4.VI. 1946.

. P r o t o k ó ł

z 4 p o s ied ze n ia  Pady Wydziału E lek t rycznego  odbytego w dniu
4 . VI. 1948 o godź. 1 6 - t e j  w lo k a lu  d z ie k a n a tu  e le k t ry cz n e g o  

przy u l .  Częstochowskiej  9.

Obecni: Przewodniczący-  Dziekan p r o f .  d r  i n ż .F r y z ę  S tan is ław  
Członkowie: PP .P rof  p r o f .  d r  in ż .M a la r s k i  Tadeusz, i n ż .  T o k a r s k i ^ a r t ł .

' d r .  K a l i ń s k i ,  i n ż .  O b rą p a lsk i ,  i n ż .  Rzęcki ,  i n ż .  Podlacba 
i n ż .  Gogolewski, i n ż .  Wąsowski, d r  i n ż .  Zagajewski.

' P o rz ą d e k .obrad:
1. Odczytanie  p ro to k o łu  z poprzedniego p o s ie d z e n ia  Rady Wydz.El.
2 .  Odczytanie za rządzeń  J .M .Rektora
3* Wnioski o u tw orzen ie  i  obsadę nowych k a t e d r .
4* Program studiów na Wydz. E l .
5» Wystawa prac s tu d en ck ich
6 . Sprawa s tu d e n ta  I I  r .  M usiała  Tadeusza
7. P r z e n i e s i e n i e  mł. a s y s t e n t a  P a t .  Miernictwa e l .  Świeckiego 

Wiesława do K a t .  Społecznej  ochrony ,Brgierry i  bezp.  p racy
8 . Wybór dz iekana  i  p rodz iekana  
9» Wolne w niosk i .

ad 1 .  Odczytano i  p r z y j ę t o  p ro to k ó ł  z poprzedniego p o s ie d z e n ia ,
ad 2 .  Odczytano pisma Min. Ośw. d o t .  obowiązków dydaktycznych oraz p o d n ie s i e 

n i a  d y scy p l in y  p racy  d la  św ia ta  nauk i  w związku z ogólnonarodowym ruchem 
współzawodnictwa p racy .
Odczytano kopię  pitna J.M. Hektora do Min. Ośw. w sprawie s k r e ś l a n i a  
z l i s t  s tu d en ck ich  za n i e d o s t a t e c z n e  p os tępy  w nauce .
Odczytano pismo J.M. Rektora do w szys tk ich  dziekanów w sprawie wypoży
czonych podręczników do nauk i  z B i b l i o t e k i  P o l .  S I .  do poszczególnych
k a t e d r .
Odczytano pismo Min.Ośw. w sprawie zezwoleń na z a j ę c i a  uboczne d la  p r a 
cowni kównsa naukowych.
Odczytano pismo J.M. Rek to ra  do dziekanów, aby werbowali wśród pracow
ników naukowych i. s tudentów członków do Koła Towarzystwa P r z y ja ź n i  
Polsko R a d z ie c k ie j ,
Odczytano za rz ąd z en ie  153/48 w sprawie godzin  z leconych ,  z a r z .  161/48 
do t ,  uporządkowania s p i s u  inw en ta rza  zna jdu jącego  s i ę  w p o s ia d an iu  po
szczególnych  k a t e d r .  2 a r z .  168/48 o wyznaczeniu p r o f .  Smiałowskiego

za s tę p c ą  R ek to ra .  E a rz . u 0/^ g  zawiadamiające o wprowadzeniu nowych

l e g i t y m a c j i .



ad 3» W związku z rozwojem Wydziału R l e k t r .  Rada Wydziału u ch w a l i ła  wy
s t ą p i ć  z żądaniem do Mim. Ośw. o u tw orzen ie  nowych k a t e d r .
P ro f e s o r  M a la rsk i  jako k ie row nik  i  opiekun grupy te lekom un ikacy jne j

at
proponuje u tw orzenie  kat-Pods taw  T e le t e c h n i k i  o raz  desygnuje na 
k ie rownika  t e j  k a t e d ry  w c h a ra k te r z e  z a s t ,  p r o f ,  mgr S z p i le c k ie g o  
J ó z e fa  dotychczasowego ad iunk ta  k a t .  F i z y k i .

Dziekan n a to m ia s t  proponuje u tworzenie  2 n a s tę p u ją c y c h  k a t e d r :
1. Kat.Budowy maszyn e lek t ry cz n y c h  pod kierownictwem p r o f . Gogolew

sk ie g o ,  p o d k r e ś la j ą c  równocześnie ,  i ż  na każdej  z P o l i t e c h n i k  
s ą  po dwie k a te d ry  Maszyn e le k t ry c z n y c h ,  a więc n a l e ż a ło b y  t e n  
s t a n  rzeczy  'wprowadzić i  na nasz  w y d z ia ł .
Katedra  Budowy maszyn obejmowałaby p ro jek tow an ie  maszyn e l ,  
t r a n s fo rm a to ry  i  napędy e l .

2. Kat .  S ie c i  i  systemów e le k t ry cz n y ch  pod kierownictwem p r o f .  
Wąsowskiego J ó z e f a ,  k tó ry  j e s t  p r o f . Wydziału mechanicz. Dziekan 
zaznacza ,  że p ro f  WasowSti j e s t  e l e k t ry k ie m  i  u tworzenie  t a k i e j  
k a te d ry  w łaśn ie  pod jego kierownictwem b ędz ie  bardzo korzystnym 
d la  w ydzia łu .
Rada Wydziału p r z y c h y l i ł a  s i ę  do w szy s tk ich  wniosków i  u ch w a l i ła  

p r z e s ł a ć  odpowiednie pisma v ia  R e k to ra t  do Min. Ośw.
Z a b ie ra ją c  g ło s  w dalszym c ią g u  proponuje  dz iekan  Radzie u y d z ia łu ,  
ż a  j e ś l i  kat.Budowy maszyn e l / z o s t a n i e  atwprzona mianować■i n ż , 

.N ehrebeckiego  z a s t .  p r o f ,  na k a t .  Urządzeń e lek t rycznych?  KatsRza 
k ió ra  to k a te d ra  z o s ta ła b y  opróżnioną p rzez  p ro f  Gogolewskiego.
Rada Wydziału zgadza s i ę  na propozycję  d z ie k an a ,  

ad 4« P rzy s tąp io n o  do d y s k u s j i  nad programem. R opa tru jąc  k o le jn o  l a t a  
s tudiów zrobiono w zeszłorocznym programie n a s t ę p u ją c e  poprawki:  
Zgodnie z uchwałą Rady Wydziału z poprzedniego p o s ie d ze n ia  matema
tyka ma być wykładana przez  4 sem. W związku.z  tym zmniejszono i l o ś ć  i 
godz. wykładowych matematyki na sem I  i  I I  z 6 na 5» I l o ś ć  godz. 
wykł. f i z y k i  zwiększono z 4 na 5*W roku I I  wprowadzono matematykę 
na sem IY w i l o ś c i  3 godz. wykładu 2 godz. ćwicz .  Skreś lono  na IV 
sem przedmiot Hydromechanika i  h y d rau l ika .Z m nie jszono  i l o ś ć  godzin  
wykładowych Miernictwa E lek t rycznego  z 3 na 2 .

Na r o k u . I I I  powiększono i l o ś ć  godzin  wykładowych M iernictwa E le 
k trycznego  z . l  na 2 . P ro jek tow anie  Maszyn E le k t ry c z n y c h ,k tó r e  do t e j  
pory n a l e ż a ło  do P r o f .Kołka,oddano p r o f .Gogolewskiemu.Zamiast wszys^ 
k ich  zarysów maszyno?/ych wprowadzono 1 przedmiot  Maszynoznastwo 
K o n s t ru k c y jn e ,k tó ry  oddano jako wykład z lecony  i n ż . Błażynskiemuf 
a d j ,K a te d ry  Gzęśei Maszyn.
Przy przedm iocie  O św ie t len ie  e l e k t ry c z n e  wywiązała s i ę  d y sk u s ja ,  
w sprawie p r z e n i e s i e n i a  wykładowcy tego przedm iotu  in ż .T o ro ń sk ie g o

~2-
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( ad3 .K at»M asz .E lek trycznych)z  t e j  K ated ry  do Katedry  Urządzeń 
E lek t ry czn y ch ,g d y ż  przedmiot  O św ie t len ie  E lek t ry c z n e  n a le ż y  zasad
n ic zo  do Urządzeń E lek t ry czn y ch .
Ponieważ jednak dwa e t a t y  a d j u n k t a ,k t ó r e  ma Katedra  Urządzeń 
sę za j ę t e  »przeto  Rada Wydziału p o l e c i ł a  wyptępić Dziekanowi do 
R e k to ra ,z  p rośbę  o p rzyznan ie  t r z e c i e g o  e t a t u  a d j u n k ta , a  wtedy 
p r z e n i e s i e n i e  in ż .T o ro ń sk ie g o  s t a ł o b y  s i ę  a k t u a ln e .
Wykładami»Oświetlenie E lek t ry c zn e  z a in te r e s o w a ł  s i ę  p ro f .R z ę c k i ,  
k tó r y  p r z y r z e k ł  wystarać  s i ę  o pewne k re d y ty  na pomoce naukowe 
d la  tego p r z e d m io tu ,p o d k re ś la ję c  równocześnie  ważność i  ogromny ¥©!; 
rozwój d z ied z in y  o ś w ie t l e n i a  e le k t ry c z n e g o  w p rzem yśle .

■Na roku IV z n ie s io n o  przedmiot  Ustawodastwo E lek t ry c z n e  z tego 
względu,że przedmiot te n  zasadn iczo  wchodzi w zak re s  Katedry  
Społecznej  Ochrony P r a c y .2 godz.zwolnione w te n  sposób,wykorzy
s tano  na ćwiczenia  z gospodark i  e n e rg e ty c z n e j .
Nad programem Grupy Telekomunikacyjnej n i e  dyskutowano,ponieważ f 
program te n  w n a j b l i ż s z y c h  dniach  ma p rzed s taw ić  p ro f .M a la r s k i  
Kierownik t e j  Grupy,

W  związku z programem p r o f .  O b ręp a lsk i  zaproponował,  by 
z przedmiotów napędy e l . , n a p ę d y  e l .  w g ó rn ic tw ie  i  h u tn ic tw ie

j ;

oraz k o l e j e  e l .  z ro b ić  przedmioty  w yb ie ra lne  w y ja ś n ia ją c ,  że 
tym samym odciąży s i ę  studentów a pozatem s tu d e n c i  n i e k tó ry c h  rzee ;  
czy mogę s i ę  p r z e c i e ż  sami douczyć.  P ro f  Gogolewski p o p ie ra  p r o f .  
O brępa lsk iego ,  dz iekan  jednak s p rze c iw ia  s i e  temu tw ie rd z ą c ,  że i;
obecni s tu d e n c i  sę  m a te r ia łem  za słabym i  maję. za małe przygotować: 
n i e  ze szkó ł  ś r e d n ic h ,  by móc być samoukami.

P ro f  Gogolewski przypomina, i ż  na p o p rz e d n ie j  Radzie Wydz. 
by ła  mowa o u tw orzen iu  grup  i  o p rzedm iotach  wybiera lnych  a Rada 

p rz y c h y la ła  s i ę  do wprowadzenia tych  nowości ,  d laczego  więc obecnie  
p. Dziekan j e s t  temu przeciwnym? Dziekan w y ja ś n i ł ,  i ż  b ra k  kredytów ; 
na wykłady z lecone pozwala ty lk o  na prowadzenie wykładów n a j p o t r z e b  
n ie j s z y c h  i  wobec tego musi s i ę  p ozos tać  przy  s ta rym  sy s te m ie .

- 1- • . im
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ad 5.  W zwięzku z raajęcę s i ę  odbyć wystawę p rac  s tu d e n ck ic h  Koło Wydz. 
E l e k t r .  p r o s i  by poszczegó lne  k a te d ry  p r z y s z ły  z pomocę p rzy  
u rzędzan iu  t e j  wystawy czy to  przez  u d z i e l e n i e  rady  czy t e ż  p rzez  
pomoc pp .adiunktów czy asy s ten tó w .  Rada Wydziału u c h w a l i ła ,  by 
k a ted ry  u d z i e l i ł y  w sz e lk ie j  możliwej pomocy, 

ad 6 . W zwięzku z pismem J.M. Rektora w sprawie s tu d e n ta  I I  r .  Musiała
Tadeusza Rada W y d z ia łu .u ch w a l i ła ,  by jednak  n i e  s k r e ś l a ć  go je szcze  
z l i s t y  studentów i  dopuścić  do egzaminu komisyjnego, a m & m z i s .  

z matematyki,  a n a r a z i e  cofnęć go na d r a g i  sem.



ad 7 .  Rada Wydziału E le k t r y c z .^ u c h w a l i ł a  p r z e n ie ś ć  mł. a s y s t e n t a  k a t .
Miernictwa e l ^ 4 § cf ó ^ § p b y g t e l  ochrony, h ig ie n y  i  bezp ieczeństw a 
p ra c y .  Mł. a s y s t e n t  Świecki p rzechodz i  tym samym na e t a t  przemysłu ,  
wobec czego e t a t  p rzy  k a t  Miernictwa e l .  z o s t a ł  zwolniony.

. Ma propozycje  p r o f .  Podlachy Mada Wydz. E l , '  zg o d z i ła  s i ę  p rz y ją ć  
na ten  opróżniony e t a t  w c h a ra k te r z e  mł. a s y s t e n t a  s tu d e n ta  YII  sem. 
Lyszyńskiego Jan a .

ad 8 . Wybór dz iekana  odbył s i ę  systemem kartkowym i  pad ł  na p ro f  Gogolew
s k ie g o .  Prodziekanem pHZ0xiaixnaiiaixpr]aix£!b:K$:palxki z o s t a ł  wybrany
po r a z  d ru g i  p r o f .  Obrę.palski. 

ad 9* W wolnych wnioskach p r o f .  Gogolewski w y s tą p i ł  o p r z y d z i e l e n i e  potniesz-1 •
c z e n ia  na k r e ś l a r n i ę  do p ro jek tow an ia  masz. e l .

P r o f .  Podlacha z w ró c i ł  s i ę  do Bady Wydziału a prośbę, o u s t a l e n i e  
nazwy Miernictwo e l e k t r o t e c h n ic z n e  czy t e ż  e l e k t r y c z n e .  Rada Wydz. 
u chw a l i ła  j e d n o g ło ś n ie ,  by nazwa brzm ia ła  Miernictwo e l e k t r y c z n e .

Ma tym p o s ie d ze n ie  zamknięto o godz. 2o .3 o .
♦ i

S e k r e t a r z  Przewodniczący

Locherowa L id ia  P r o f . d r  i n ż .  P ryze S tan is ław



Przy p rzed m ioc ie  O ś w ie t le n ie  E le k tr y c z n e  w yw iązała  s i ę  d y sk u sja  
w spraw ie  p r z e n ie s i e n ia  wykładowcy teg o  przedm iotu i n ż .  T orońsk iego  
(a d j ,  K at. M asz .E lektrycznych) z t e j  Katedry do Katedry^ TTrządzeń 
E lek try czn y ch , gdyż p r z e d m io t .O św ie t le n ie  E lek try czn e  n a le ż y  zasada  
n ic z o  do TTrządzen E le k tr y c z n y c h ,  d z iek a n  o b ja ś n ia ,  że tr a n a lo k a c ja  
ta k a  j e s t  n a r a z ie  n iem ożliw a  do u s k u te c z n ie n ia ,  ho Katedra iaszyn  
e le k tr y c z n y c h  s t r a c i ł a b y  e t a t  ad ju nk ta .

Po przeprowadzeniu powyżej podanych zmian dziek an  s tw ie r d z a ,  że  l i c z »  
ba  g o d z in  z a ją c  tygodniowych na g ru p ie  e n e rg e ty c z n e j  wynosi 39 g o d z in .

E r o f . Gogolewski uważa, że  t a  l i c z b a  godz in  j e s t  za  wysoka, n i e  po= 
winno s i ę  bowiem p rzek ra cza ć  l i c z b y  30 g o d z in ,  la k ą ,  a nawet m n ie jszą  l i c z «  
b<S g o d z in  z a ją c  tygodniowych uzyskanoby po p r z e j ś c iu  (w myśl p r o je k tu  p r o f .  
G ogolew skiego) z  obecnych 2 grup na 4 grupy:

1 ) Energetyczną
2) Przemysłową,
3) K onstrukcyjną,
4 )  Prądów ©zybkozraiennych.
Dziekan j e s t  jjrzeciwny ta k  da leko  p o s u n ię te j  s p e c j a l i z a c j i ,  tymbars 

d z i e j ,  że  n i e  aa  s i^  ona ob ecn ie  przeprow adzić , bo wymaga wprowadzenia, 
k i lk u  nowych wykładów w form ie  g o d z in  z le c o n y c h ,  t e  za© z o s t a ł y  tak  znacz«  
n i e  o b c i ę t e  p rzez  M.O., że  nawet rtiemu pokryć!f. na w s z y s tk ie  dotychczasow e ' 
wykłady z le c o n e  d la  2 grup:

1) E n ergetyczn ej i  
¿) T e le t e c h n ic z n e j .
P r c f .  Obrąpalski j e s t  t e ż  przec iw ny  p od z ia łow i na 4 grupy, s ą d z i ,  

ż e  w y s ta rc zy ły b y  3 ,  a  m ian ow ic ie :
l |  E k sp loatacyjn o-ru ch ow a, . ,
2) M aszynowo-konstrukcyjna,
3) Prądcw szybkozraiar.nycli.
O g ra n iczen ie  z a ję ć  tygodniowych do l i c z b y  3ó g o d z in  dałoby s i ę ,  zda«  

niera p r o f . Chrapała k i  ego u zysk ać  także  i  przy p o d z ia le  na 2 grupy, gdyby petsR 
n c  ne przedm ioty  ja k  n .p .  Hapędy w g ó r n i c t r i e  i  h u tn ic tw ie  oraz K o le je  e l .  
uznano za o b ie r a ln e  i  gdyby zm niejszono l i c z b ę  god z in  o b ecn ie  obow iązują«  
cych wykładów. W akademickim eyeternie n a u czan ia , n ie  musi e i«  studentom  
w ykładać w s z y s tk ie g o ,  c z ę ść  wiadomości w inni s tu d e n c i  czerpac ze studium  
l i t e r a t u r y  fa ch o w ej .

Dziekan n i e  p o d z ie la  tego  poglądu.^Tu na Ś ląsku napędy w g ó r n ic tw ie  
i  h u t n ic tw ie  oraz k o l e j e  e l e k t r .  ( s z c z e g ó ln ie  k op a ln ia n y  oraz tramwaje e l . )  
s ta n o w ią  bardzo ważne d z i a ły  urządzeń e lek tr o -m e c h sn icz ijy c h , k tó r e  każdy  
s tu d e n t  e le k tr y k  ?. grupy e n erg e ty czn e j  pow in ien  obowiązkowo p r z e s tu d io w a ć .

U m n iejszen ie  l i c z b y  godzin  o b ecn ie  obow iązujących  «ykł&dów uważa 
d z iek an  za  ryzykowne wobec braku skryptów w ie lu  'wykładów, n ie d o s ta te c z n e g o  
w yekw ip ow & n ia /b ib lio tok i P.B.  oraz ze  w zględu na t o ,  że  w ie lu  studentów  
n i e  zna języków obcych,

D a lsz ą  d ysku sję  nad programem odłożono do następ nego  p o e ie d z e n ie ,  gdyż  
n i e  p rzed ło żo n o  programu grupy te le k o m u n ik a c y jn e j ,

ad 8 .  ^ybór d z iek an a  i  p ro d z iek a n a .
D ziekan Kryzę zawiadamia Radę, że n i e  zam ierza  kandydować na d z iek an a  
z powodu p rzep ra co w a n ia ^ -L etn im  urzędowaniem bez urlopu i  podaje  
nazwiska p ro fesorów , k tó r z y  mogą być brani w rachubę przy wyborach 
ha d z iek an a  i  p rod z iek an a .
Dziekan za rzą d z i i  wybór kartkam i. Ha 10 g ło s u ją c y c h  otrzym ał 9 g ło =  
sów p r o f .  G ogolew ski. Rada u z n a ła  wobec t e g o ,  że  dziekanem na rok 
19 48 /49  z o s t a ł  wybrany p r o f .  Zygjsunt G ogolew ski.
Prodziekanem wybrano kartkami dotychczasow ego prodziek ana  p r o f .  Jana  
C b rą p slsk iego  {uzyska ł t e ż  9 g łosów  na 10 g ło s u j ą c y c h ) .

D e legatem  do Senatu p o z o s t a j e  na rok 194 8 /4 9  p r o f .T a d e u s2 H a la r sk i .



« wolnych wnioskach wystąpił prof. Gogolewski o przydzielenie poasiesZ* 
cienia na Itresl&rnię do projektowanie maszyn elektrycznych. Dsieken 
oświadczył, że niema żadnych wolnych lokali; dziesięć Katedr jest 
stłoczonych na 2 piotrach gmachu przy.ul.Katowickiej I ne najbliższą przyszłość niema niidziei ne uzyskanie nowych lokali.
Ha tym posiedzenie zaraknicjto o godź. 2GS°*

Sekretarz: - Przewodniczący:

'*• * * » O • « 9 •**»»»«»«
/lochero»a Lidia Prof,Pr.Inż.Kryzc Stanisław,


